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Høringssvar fra Børnehuset Erritsø vedr. Børne- og skoleudvalgets spareforslag til budget 2025-28 

 

Pkt. 4.09. Dagtilbud - minimumsnormeringer på kommuneniveau 

Vi vil på det kraftigste opfordre Fredericia kommune at prioritere at leve op til minimumsnormeringer på 

institutionsniveau.  

På Fredericia kommunes hjemmeside flyttilfredericia.dk fremgår det, at: ”Glade børn lærer bedst. Børn skal 

have plads til at udfolde deres potentiale og samtidig se hinanden. De skal udfordres og være trygge.” Det 

er helt pinagtigt, at kommunen mener, den kan brande sig under dette udsagn, samtidig med at vi i 

bestyrelserne for dagtilbud og skoler år efter år kan se, hvordan vores område nedprioriteres i kommunens 

sparerunder. 

Hvis vi igen(!) skal opleve forringelser i både normeringer og personalets uddannelsesgrad, hvordan vil 

kommunen da kunne tro, at den kan tilbyde sine børn et læringsmiljø, der ”udfordrer dem, samtidig med 

de er trygge”, endsige tiltrække tilflyttere, der undersøger niveauet på Børn og Unge området i 

kommunen?  

Forskning viser at normeringer, gruppestørrelse, og personalets uddannelse i høj grad påvirker børns trivsel 

og udvikling1. Dette spareforslag betyder at børn i de første, vigtige år vil være mere overladt til sig selv, og 

det personale, som skal understøtte etableringen af deres sociale og faglige færdigheder fremover, i højere 

grad vil være ufaglærte. 

Besparelser i normeringer og uddannelsesgrad vil forringe arbejdsvilkår og -miljø for de ansatte på 

området, hvilket forventeligt vil medføre flere sygemeldinger og opsigelser. 

Med andre ord: vælger I at spare her, kommer udgiften tilbage senere, og den vil ikke være mindre. 

 

Pkt. 4.10. Dagtilbud - mindre tid til ledelse 

Vi er meget bekymrede for forslaget om at give mindre tid til ledelse. I vores to huse, har vi en dygtig leder, 

som vi er meget glade for, og hende vil vi gerne beholde, bl.a. ved at sikre hun har ordentlige arbejdsvilkår.  

Med kommunens forslag om mindre tid til ledelse, bekymrer vi os for hvilke ledelsesopgaver, der ikke kan 

varetages, fordi stillingen vil skulle dække for kommunens besparelser på fagpersonale, og hvordan 

kommunen kan holde på dygtige ledere i institutionerne, når disse oplever, at de ikke kan varetage deres 

ansvar tilstrækkeligt. 

 

 

Kære kommune: tænk langsigtet når I fører sparekniven. En besparelse i dag, kan hurtigt blive til en dyr 

udgift på sigt. 

Mvh. Bestyrelsen i Børnehuset Erritsø - Agerkrogen og Bakkely 

 
1 Vive - Det nationale forsknings- og analysecenter for velfærd 



Høringssvar - FMU – Stab for Vækst  

 

Stab for Vækst er en stab med 28 medarbejdere, der bla. arbejder med idræt, kultur, 
turisme, web, bosætning, udvalgsbetjening, erhvervs- og byudvikling. 

Her fremgår en kort oversigt over de punkter jf. besparelses- og 
udvidelseskatalogerne, der rammer Stab for Vækst hårdest: 

 

Økonomi- og Erhvervsudvalget – punkt 9.06: Reduktion i administrativ bistand 

Hvis dette punkt gennemføres, har vi 1) færre kræfter til at understøtte arbejdet med 
Vision 2033, 2) øget arbejdspres, 3) længere sagsbehandlingstid, som i sidste ende 
påvirker borgerne og 4) mindre mulighed for at være fleksible i forhold til Ad Hoc og 
hasteopgaver. 

Derudover vil en nedlagt chefstilling potentielt betyde et større træk på vores 
stabschef, som giver mindre direkte ledelse af os. Samtidig vil det blive sværere og 
langsommere at samarbejde på tværs af stabene, da der kommer længere svartider 
pga. af manglende kollegaer. 

 

Bosætnings- og Turismeudvalget – punkt 3.01 (udvidelsesforslag): Øget tilskud til 
destination Trekantområdet 

Det giver ikke mening at øge tilskuddet til Destination Trekantområdet, da Experience 
Fredericia allerede arbejder med erhvervsturisme.  Vi er i øvrigt bekymrede for, hvor 
midlerne til denne eventuelle udvidelse skal findes. Erfaring viser os, at en udvidelse 
på dette område afledt vil trække ressourcer i form af arbejdstimer ved kommunens 
konsulenter, hvilket ikke fremgår af konsekvenserne.  

  

Bosætnings- og Turismeudvalget – punkt 3.02 (udvidelsesforslag): Fremme af 
Fredericia som bosætningskommune i regi af Business Fredericia  

Hvis dette punkt gennemføres, vil det gå direkte imod den netop gennemførte 
bosætningsanalyse og godkendte Bosætningsstrategi. Analytiske grundlag viser, at 
pendlerne ikke er flytbare, og at det ikke er i virksomhedsregi, at man skal sætte ind 
forhold til bosætning.  



Midlerne bør blive internt i kommunen til at understøtte Bosætningsstrategien til øget 
og bedre branding, markedsføring og udvikling af velkomstindsatser, som målretter 
sig strategiens målgrupper.  

Vi er i øvrigt bekymrede for, hvor midlerne til denne eventuelle udvidelse skal findes, 
og hvad det kan have af indflydelse på kommunens øvrige strategiske indsatser.   

Erfaring viser os, at samarbejdet og supporteringen trækker ressourcer i form af 
arbejdstimer ved kommunens konsulenter. Derfor vil dette område kommunalt blive 
dobbelt ramt i forhold til ressourcer, hvis dette punkt og punkt 9.06 - bliver 
gennemført.  

  

Kultur- og Idrætsudvalget – punkt 5.10: Besparelse på Fredericia Bibliotek  

Denne besparelse vil have stor indflydelse på oplevelsen og opfattelsen af byen 
blandt turister. Turisme har flere oplevelsesprodukter, som sælges fra turistservicen 
på biblioteket. Disse produkter vil ikke kunne sælges, hvilket vil mindske udvalget af 
oplevelser for både turister, besøgende og borgere.   

Derudover opbevarer og udleverer Biblioteket alt turismerelateret materiale til 
hoteller og aktører. Nedlægges funktionen ved Biblioteket, vil det betyde en 
forringelse af indsatsen og service i forhold til turismeerhvervet. Ligeledes vil 
besparelsen også give yderligere opgaver hos Visit Fredericia, som tager tid fra andre 
kerneopgaver.   

Dette punkt vil betyde, at turisterne oplever en lukket by, eller at de alligevel vil 
fortsætte med at stille spørgsmål til bibliotekets ansatte.  

  

Økonomi- og Erhvervsudvalget – punkt 9.05: Afskaffelse af frivilligfesten  

Vi vil ikke fremstå som troværdige, hvis denne besparelse gennemføres, og vi samtidig 
er i gang med den kommende politik for Kultur, Idræt og Oplevelser og dermed Vision 
2033. Vi er som kommune afhængige af de mange frivillige og foreninger, som løfter 
en stor samfundsmæssig opgave. Frivilligfesten er samarbejdspleje, og det kan blive 
sværere at samarbejde med frivillige og foreninger, hvis ikke vi, som det mindste, kan 
anerkende og fejre deres indsatser. Festen skaber stor værdi for få midler.   

  

 



Generelt afsnit  

Vi oplever, at nedenstående besparelsesforslag strider direkte med Vision 2033 og 
dermed kan påvirke vores daglige arbejde:  

• Teknisk Udvalg – punkt 1.01: Kollektiv trafik  
• Teknisk Udvalg – punkt 1.03: Erstatningsrengøring ved sygdom  
• Teknisk Udvalg – punkt 1.06: Nedjustering af rengøringsniveau i klasselokaler  
• Kultur- og Idrætsudvalget – punkt 5.03: Reduktion i kulturpuljen  

Vi vil opleve det mindre attraktivt at varetage vores arbejdsopgaver, når rammer for 
og samarbejdsforhold til borgerne, aktører og erhvervslivet mindskes, hvilket vil have 
negativ betydning for vores arbejdsmiljø.  

  

Med venlig hilsen  

Medarbejderne i Stab for Vækst  

 

 



Fra: mathias schlüter
Til: kommunen
Emne: Høringsvar til budget 2025-2028
Dato: 12. september 2024 16:22:11

Da min kæreste og jeg får vores datter Melia i 2023 fødes hun med sygdommen Tuberøs
Sklerose.
Det betyder at hun har tumorer i hjernen, hjertet, nyrerne osv. En følgesygdom herunder
er epilepsi.

Da vi søger pasningsordning, vælger vi dagpleje som vores førsteprioritet. I ansøgningen
beskriver vi Melias sygdom og de hensyn der skal tages på grund af hendes sygdom.
Kort efter bliver vi ringet op af Fredericia Kommune. Kommunen har læst vores beskrivelse
og anbefaler os at vælge vuggestue i stedet for dagpleje.
De mener at en lille vuggestue vil være det bedste valg i forhold til at kunne tilbyde Melia
de bedste betingelser og nævner bl.a Æblehaven.

Vi besøger flere vuggestuer, men vælger Æblehaven. En beslutning vi er enormt glade for,
og som vi er meget taknemmelige for at være blevet rådgivet til.
Det er vigtigt, at pædagogerne er ekstra opmærksomme på Melia, blandt andet fordi hun
kan få anfald, selvom hun får medicin mod sin epilepsi.

Det er derfor også vigtigt, at pædagogerne er opmærksomme på om hun viser tegn på at
have haft anfald, da hendes type af anfald kan være lette at overse, især blandt støjen i en
stor institution.
Melia har også brug for pauser med ro uden for meget larm blandt andet fordi hun har
problemer med indsovning som er et symptom på hendes sygdom. Æblehaven er en lille
institution, hvor der især er mulighed for at imødekomme disse behov.
Hun trives simpelthen så godt i æblehaven.
Det vil være et kolossalt svigt at lukke Æblehaven efter, at vi har valgt den på baggrund af
kommunens anbefalinger for Melia. Det er en velfungerende institution med dygtigt
personale.
Der er altid ro og styr på tingene og alle børn virker til at trives over al forventning. En altid
ren og pæn institution, som i 2020/2021 er renoveret så den fremstår moderne, hvorfor
det heller intet hold har i virkeligheden at den omtales som utidssvarende i spareforslaget.

En mindre institution med gode lokaler og udeforhold er netop tidssvarende i en tid hvor vi
ved at det er nødvendigt at kunne tilbyde forskellige rammer til forskellige familier.
Kommunen postulerer at ville være børnefamiliernes førstevalg.
Nu er det tiden at vise det, ved ikke at lukke æblehaven, men bibeholde en bredere vifte af
institutioner så familier som vores også har en plads i kommunen.

Mvh

Rikke Hviid og Mathias Schlüter

mailto:mathiaszaq@hotmail.com
mailto:kommunen@fredericia.dk


Høringssvar vedrørende forslag 9.11 – Opsigelse af samarbejdsaftale med Veteranhjemmet 

Veteranhjem Trekantsområdet ønsker at indgive høringssvar vedrørende forslag 9.11 om opsigelse 
af samarbejdsaftalen med Fredericia Kommune. Veteranhjem Trekantsområdet anerkender de 
økonomiske udfordringer og behovet for besparelser i kommunen, men fremfører, at en opsigelse af 
aftalen vil få negative konsekvenser for det lokale veteranarbejde. 

Kommentarer 

Veteranhjem Trekantsområdet genkender ikke udsagnet om, at:  

a) Veteranhjem Trekantsområdet kun gennemfører én enkelt kulturel aktivitet. 
b) midlerne fra kommunen kun kommer få mennesker til gode. 

Veteranhjem Trekantsområdet gennemfører årligt flere arrangementer, der knytter sig direkte til 
Fredericia kommune. Af disse kan nævnes: den traditionsrige juli-middag, den årlige familieudflugt, 
der er arrangeret i tæt samarbejde med Fredericia Kommunes veterankoordinator, Flagdag, som 
afholdes i samarbejde med både Fredericia Kommune og Føringsstøtteregimentet samt 
Julekoncerten, der er arrangeret i samarbejde med Sankt Michaelis Kirke. 

Disse lokale arrangementer skaber værdi for en bred målgruppe, der både inkluderer veteraner, 
deres familier, lokale samarbejdspartnere og andre veteranaktører. Det samlede besøgstal forventes i 
år at blive omkring 5000 besøgende.  

Konsekvenser ved bortfald af midler 

Hvis samarbejdsaftalen opsiges, vil det medføre, at antallet af arrangementer reduceres betydeligt 
eller helt bortfalder. Veteranhjem Trekantsområdet spiller en central rolle i at skabe fællesskaber for 
veteraner og deres pårørende og bekæmpe ensomhed. Uden et tilskud vil det være vanskeligere at 
opretholde disse vigtige funktioner. 

Løsningsforslag 

Veteranhjem Trekantsområdet modtager efter en halvering af tilskuddet i 2023 100.000 kr. årligt. 
Veteranhjem Trekantsområdet foreslår, at tilskuddet mindskes. Et mindre beløb gør det stadig 
muligt at fastholde det tætte samarbejde mellem Fredericia Kommune og Veteranhjem 
Trekantsområdet. 

Veteranhjem Trekantsområdet står naturligvis til rådighed for yderligere dialog om sagen. 

 

Lars Ejby Pedersen 

Leder 



Fra: kokmanlisbeth0@gmail.com <kokmanlisbeth0@gmail.com> 
Sendt: 25. august 2024 12:00
Til: kommunen <kommunen@fredericia.dk>
Emne: besparelser på stoppestedet

Har hørt at i vil foretage besparelser på stoppestedet hvilket er en meget dårlig ide. Da det 
er et sted hvor brugerne ikke kan undvære åbningstiderne som de er nu og mange sidder 
og venter på der bliver åbnet. Om lørdagen hvor der er lukket er det et problem for nogle 
brugere. Det gælder også pædagogstuderende som aflaster de faste ansatte og de er 
billigere. Mange usikre brugere knytter tillid til dem og de gør et stort arbejde. Bla. 
Træner med dem. Går ture med dem og taler med dem. Og giver dem hjemmeopgaver så 
de har noget at lave når de kommer hjem. ( Det gælder bl.a. min datter som lider af 
invaliderende
adhd og ptsd.) Hvis stoppestedet ikke fandtes var hun ikke i live i dag. For øvrigt spiser 
brugerne også deres mad fra køkkenet. Og hvis det ikke var der ville mange ikke få noget 
at spise og det vil blive dyrer for kommunen med ekstra tiltag.
Men en god ide var at i kom på stoppestedet og så hvordan det bliver brugt.
Jeg bor i ryslinge og er en meget bekymret mor.
Med venlig hilsen
Lisbeth kokman
Kastanieparken 24
5856 Ryslinge
50437025

--
Sendt fra min AVNSoftware Inc.

http://www.fredericia.dk/
https://www.fredericia.dk/politik/planer-politikker-strategier/strategier-projekter/fredericia-hvor-skal-vi-hen
https://www.fredericia.dk/oplysningspligt-0
https://www.datatilsynet.dk/
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